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Notowania 
CenyRolnicze.pl | 27 grudnia 2023 

 

 

 

PSZENICA KONS ŻYTO KONSUMPCYJNE JĘCZMIEŃ BROWARNY OWIES KONSUMPCYJNY 
Średnia cena zł/t: 857,24 Średnia cena zł/t: 595,59 Średnia cena zł/t: 669,23 Średnia cena zł/t: 720,71  

MIN - MAX: 750,00 - 1 080,00  MIN - MAX: 520,00 - 660,00  MIN - MAX: 580,00 - 840,00  MIN - MAX: 550,00 - 860,00  

    

    
PSZENICA PASZ. ŻYTO PASZOWE PSZENŻYTO JĘCZMIEŃ PASZOWY 
Średnia cena zł/t: 725,93 Średnia cena zł/t: 549,29 Średnia cena zł/t: 648,88  Średnia cena zł/t: 664,05 

MIN - MAX: 660,00 - 810,00  MIN - MAX: 490,00 - 605,00  MIN - MAX: 550,00 - 710,00  MIN - MAX: 580,00 - 800,00  

    

    
GROCH ŁUBIN ŻŁÓTY ŁUBIN WĄSKOLISTNY BOBIK 
Średnia cena zł/t: 945,71 Średnia cena zł/t: 970,00  Średnia cena zł/t: 1 000,00  Średnia cena zł/t: 1032,00  

MIN - MAX: 840,00 - 1 120,00  MIN - MAX: 860,00 - 1 030,00  MIN - MAX: 880,00 - 1 080,00  MIN - MAX: 880,00 - 1 230,00  

    

    
RZEPAK KUKURYDZA MLEKO ŻYWIEC WIEPRZOWY 
Średnia cena zł/t: 1 741,36 Średnia cena zł/t: 690,42  Średnia cena zł/l: 1,97 Średnia cena zł/kg: 6,83 

MIN - MAX: 1 650,00 - 1 880,00  MIN - MAX: 620,00 - 770,00  MIN - MAX: 1,89 – 2,04 MIN - MAX: 6,40 – 7,90 

    

    

MATF Pszenica  
222,25€/t 

MATF Kukurydza  
199,75€/t 

  
  

https://www.zmp.de/en/exchanges/matif-milling-wheat-no-2-price_future
https://www.zmp.de/en/exchanges/matif/matif-corn_future
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Produktywność rolnictwa w UE spadnie o 7% pod koniec 2023  
 Farmer.pl | Autor : Farmer.pl/Eurostat | 19.12.2023 | Fot. shutterstock 

Według wstępnych danych Eurostat za 2023 r. z rachunków ekonomicznych rolnictwa 

(EAA) wskaźnik produktywnośći w rolnictwie w UE obniżył się o 6,6% w ujęciu rocznym 

w por. do 2022 r. Przyczyną jest spadek realnej wartości dochodów osiąganych przez 

jednostki prowadzące rolniczą działalność produkcyjną o 7,9% (dochody czynników 

produkcji) oraz dalsze zmniejszenie (-1,4%) wielkości pracy w rolnictwie. 

 

 Czytaj dalej… 

 

Wywiad z ministrem Siekierskim m.in. o wznowieniu rozmów nt. importu z Ukrainy na 

forum UE 
Farmer.pl | Autor : PAP | 22.12.2023 | Fot. PAP/Paweł Supernak 

Polska będzie chciała powrócić do rozmów KE-Ukraina i kraje ościenne ws. importu 

produktów rolno-spożywczych z Ukrainy. Chcemy wymusić unijne regulacje i 

wprowadzenie licencji i kontyngentów - wskazał w rozmowie minister rolnictwa 

Czesław Siekierski. 

 

Czytaj dalej… 

 

Już ponad 300 statków przepłynęło ukraińskim korytarzem na Morzu Czarnym   
Farmer.pl | Autor : Grzegorz Tomczyk | 21.12.2023 | Fot. pixabay 

10 milionów ton zboża i innych ładunków przewiozło dotąd bezpiecznie 305 statków, 

jakie przepłynęły z Ukrainy przez Morze Czarne. 

 

 

 Czytaj dalej… 

 

Brazylia: rekordowe zbiory zbóż i rekordowe straty rolników  
Farmer.pl | Autor : Grzegorz Tomczyk | 20.12.2023 | Fot. shutterstock 

Tegoroczne zbiory zbóż w Brazylii przekroczyły wszelkie możliwości przechowywania i 

przetwarzania. W wyniku niedoborów logistycznych agrobiznes poniesie 

wielomiliardowe straty. 

 

 Czytaj dalej… 
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Ruszyły konsultacje dotyczące dyrektywy azotanowej  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.12.2023 | Fot. pixabay 

Komisja Europejska rozpoczęła 1 grudnia 2023 r. konsultacje publiczne w zakresie 

oceny dyrektywy Rady z 12 grudnia 1991 r. dotyczącej ochrony wód przed 

zanieczyszczeniami powodowanymi przez azotany pochodzenia rolniczego tzw. 

dyrektywy azotanowej. 

 

 Czytaj dalej… 

 

Polsko-ukraińskie rozmowy ministrów. Konieczność unormowania wymiany handlowej 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.12.2023 |  

- Mamy pełną świadomość konieczności unormowania wymiany handlowej pomiędzy 

Unią Europejską a Ukrainą. Polska, wchodząc do UE, musiała spełnić nie tylko szereg 

warunków, ale też miała ustanowione okresy przejściowe. To będzie również czekało 

Ukrainę - zapowiada minister rolnictwa, Czesław Siekierski. 

 

Czytaj dalej… 

 

Ukraińcy szykują się do ekspansji na unijnym rynku wieprzowiny. Na celowniku głównie 

Polska 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.12.2023 |  

- Ukraińska hodowla zwierząt ma potencjał wzrostu o 80-120% w ciągu 1,5-2 lat po 

otwarciu rynków zagranicznych i rozpoczęciu eksportu – uważa prezes zarządu KSG 

Agro, Serhii Kasyanov. 

 

 

Czytaj dalej… 

Posiadacze niedużych działek rolnych będą mieć problem z przekształceniem ich na cele 

mieszkaniowe      
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.12.2023 | Fot. pixabay 

- Właściciele działek rolnych nie mogą ich przekształcić na cele mieszkaniowe. To 

wskutek zmiany ustawy o ochronie gruntów rolnych i leśnych, której znowelizowane 

przepisy weszły w życie 24 września wraz z reformą planowania przestrzennego – 

informuje Rzeczpospolita. 

 Czytaj dalej… 
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NIK zbadał wprowadzanie do obrotu nawozów i środków wspomagających uprawę roślin   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 24.12.2023 |  

Postępowania ws. pozwoleń na wprowadzenie nawozów na rynek prowadzono bardzo 

przewlekle. Często nie zlecano badania poziomu zanieczyszczeń w nawozach i środkach 

wspomagających uprawę roślin. Tymczasem dochodziło do wprowadzenia na rynek 

produktów z zawartością metali toksycznych lub jaj pasożytów groźnych dla człowieka. 

 

 

Czytaj dalej… 

 

Rolnicy schodzą z barykad na granicy ukraińskiej. Udobruchał ich nowy minister i 

Kołodziejczak   
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 24.12.2023 |  

Minister rolnictwa i rozwoju wsi Czesław Siekierski rozmawiał wczoraj z rolnikami 

protestującymi na przejściu granicznym w Medyce. Ministrowi towarzyszył sekretarz 

stanu Michał Kołodziejczak. W wyniku tych rozmów rolnicy, którzy rozpoczęli blokadę 

przejścia w Medyce 23 listopada br. zdecydowali się na zawieszenie protestu od jutra, 

tj. od 24 grudnia br., od godziny 8.00 rano. 

 

Czytaj dalej… 

 

22.12.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: stawki pozostają 

stabilnie niskie      
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.12.2023 | Fot. AdobeStock 

Zgodnie z przewidywaniami, ceny skupu zbóż nie zmieniły się w czasie ostatnich dni. 

Proponowane stawki przez podmioty skupujące pozostają niesatysfakcjonujące dla 

producentów zbóż. 

 

Czytaj dalej… 

 

Kwitnie unijny import towarów rolnych z Ukrainy. Wzrost o 11%  
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 23.12.2023 |  

Unia Europejska zwiększyła import produktów rolnych z Ukrainy w okresie od stycznia 

do września br. o 11% w porównaniu do 2022 r. i pozostaje na trzeciej pozycji wśród 

największych dostawców produktów rolnych do UE. 

Czytaj dalej… 
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Wielu rolników jest gotowych kontynuować praktyki związane z wapnowaniem 
  CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |23.12.2023 | Fot. pixabay 

Rada Powiatowa Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Kaliszu zwróciła się do struktur 

wojewódzkich z wnioskiem o przedłużenie programu wapnowania gleb. 

 

 

 

 Czytaj dalej… 

 

Europa budzi się z letargu? Grupa eurodeputowanych oczekuje zmian w umowie 

handlowej z Ukrainą  
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |23.12.2023 |  

Bert-Jan Ruissen (SGP) i 21 innych członków Parlamentu Europejskiego przesłali w tym 

tygodniu pilne pismo do Komisji Europejskiej w sprawie importu produktów z Ukrainy. 

Powodują one zakłócenia na rynku. 

 

 Czytaj dalej… 
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ZAŁĄCZNIK 
 

Produktywność rolnictwa w UE spadnie o 7% pod koniec 2023  
 Farmer.pl | Autor : Farmer.pl/Eurostat | 19.12.2023 | Fot. shutterstock 

Według wstępnych danych Eurostat za 2023 r. z rachunków ekonomicznych rolnictwa 

(EAA) wskaźnik produktywnośći w rolnictwie w UE obniżył się o 6,6% w ujęciu rocznym 

w por. do 2022 r. Przyczyną jest spadek realnej wartości dochodów osiąganych przez 

jednostki prowadzące rolniczą działalność produkcyjną o 7,9% (dochody czynników 

produkcji) oraz dalsze zmniejszenie (-1,4%) wielkości pracy w rolnictwie. 

Większość krajów UE (19) odnotowała niższą produktywność pracy w rolnictwie w 2023 

r. (mierzoną wskaźnikiem realnych dochodów czynników produkcji w rolnictwie na 

roczną jednostkę pracy). 

Najbardziej gwałtowne tempo spadku odnotowano w Estonii (-57,9%), Szwecji (-31,7%), Irlandii (-30,3%), Litwie (-

30,2%) i Bułgarii (-28,6%). 

W Polsce spadek produktywności pracy w rolnictwie - mierzony wskaźnikiem realnych dochodów czynników 

produkcji w rolnictwie na roczną jednostkę pracy - wyniósł ok. 22% w 2023 r. 

W jakich krajach UE produktywność pracy była najwyższa w 2023 r.? 

    Niemniej jednak wyższy poziom produktywności pracy w rolnictwie odnotowano w 7 krajach UE; najostrzejsze 

tempo wzrostu odnotowano w Belgii (+31,0%), następnie w Hiszpanii (+11,1%), Portugalii (+9,9%), na Węgrzech 

(+5,5%), we Włoszech (+4,2%) i na Malcie (+3,3%) i Słowenii (+0,3%). 

Jak podaje Eurostat, wzrosty te wynikały z niższych cen nawozów i środków produkcji oraz wyższych cen produktów, 

w których specjalizują się te kraje, takich jak oliwa z oliwek, ziemniaki czy wieprzowina. 

 

Wyższy poziom produktywności pracy w rolnictwie odnotowano w 7 krajach UE Porównanie 2023 r. i 2022 r.. Źródło: 

Eurostat 
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Wartość dodana brutto unijnego przemysłu rolnego, będąca różnicą pomiędzy wartością produkcji rolnej a kosztami 

usług i towarów wykorzystywanych w procesie produkcyjnym (zużycie pośrednie), utrzymuje się na stosunkowo 

stałym poziomie (+0,9%) w 2023 r. po gwałtownym wzroście (+15,1%) w 2022 r. 

Odzwierciedliło to z kolei ceny, które po silnym wzroście w latach 2021 i 2022 pozostały na stosunkowo 

niezmienionym poziomie, zarówno w zakresie produkcji globalnej (+0,5%), jak i zużycia pośredniego (-0,9%), gdyż a 

także wolumeny, które tylko nieznacznie spadły w przypadku produkcji globalnej (-1,0%) i zużycia pośredniego (-

0,6%).  

Wydajność pracy i realny dochód spada w rolnictwie UE w 2023 r. w porównaniu z 2022 r. 

Wydajność pracy w rolnictwie UE w 2023 r. będzie o 35% wyższa niż w 2015 r 

Pomimo pogorszenia koniunktury w 2023 r. poziom wskaźnika realnych dochodów czynników produkcji w UE w 2023 

r. pozostał o 10,1% wyższy niż w 2015 r. ale o ok. 10% niższy niż w porównaniu z 2022 r. 

 

Kolor czerwony oznacza realny dochód zaś kolor nakłady pracy w rolnictwie UE w 2023 r. Widać mocny spadek w 

porównaniu z 2022 r. Źródło Eurostat 

Dochód ten był nominalnie dzielony między znacznie mniejszą liczbę pracowników; wskaźnik nakładów pracy w 

rolnictwie spadł w tym samym okresie o 18,2%. 

Łącznie zmiany te spowodowały, że wydajność pracy w rolnictwie w UE (wskaźnik A) będzie w 2023 r. o 34,6% wyższa 

niż w 2015 r., pomimo szacowanego pogorszenia koniunktury w 2023 r.  

 

Niestety jak porównujemy wydajność pracy w rolnictwie (wskaźnik A)w 2022 r. z rokiem 2023 r. widać ewidentny 

spadek wydajności pracy także do ok. 10%. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

  

https://www.farmer.pl/finanse/produktywnosc-rolnictwa-w-ue-spadnie-o-7-pod-koniec-2023,139625.html
https://www.farmer.pl/finanse/produktywnosc-rolnictwa-w-ue-spadnie-o-7-pod-koniec-2023,139625.html
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Wywiad z ministrem Siekierskim m.in. o wznowieniu rozmów nt. importu z Ukrainy na 

forum UE 
Farmer.pl | Autor : PAP | 22.12.2023 | Fot. PAP/Paweł Supernak 

Polska będzie chciała powrócić do rozmów KE-Ukraina i kraje ościenne ws. importu 

produktów rolno-spożywczych z Ukrainy. Chcemy wymusić unijne regulacje i 

wprowadzenie licencji i kontyngentów - wskazał w rozmowie minister rolnictwa 

Czesław Siekierski. 

PAP: Na polsko-ukraińskiej granicy trwa konflikt przewoźników, w którym uczestniczą 

rolnicy. Jednym z powodów tego protestu jest nadmierny import zbóż z Ukrainy, który 

sprawia, że rolnicy nie mogą sprzedać swojego ziarna, a przy tym oferowane ceny za 

zboża są bardzo niskie. Co ministerstwo zamierza zrobić w tej sprawie? 

Cz.S.: W piątek na Ukrainę udaje się minister spraw zagranicznych Radosław Sikorski, który będzie rozmawiał o 

rozwiązaniu konfliktu. Rozmowy będą dotyczyły poszukiwania rozwiązania problemów związanych z nadmiernym 

napływem produktów rolnych na teren UE, a szczególnie na teren Polski. Będzie mu towarzyszył wiceminister 

rolnictwa Stefan Krajewski. Ja natomiast w piątek odbędę rozmowę on-line z ministrem rolnictwa Ukrainy na ten 

temat. 

W najbliższym czasie musimy utrzymać blokadę importu zbóż z Ukrainy i choć częściowo zrekompensować starty 

rolnikom. Będą dopłaty do kukurydzy. Będą też krajowe środki na zwiększoną akcję kredytową, żeby rolnicy "złapali" 

płynność. Ta sprawa ma zaszłości, ale trzeba będzie ją rozwiązać. 

Wielu rolników domaga się publikacji pełnej listy importerów zboża z Ukrainy, część z nich dopatruje się jakiś 

"lewych" interesów, chcą nawet powołania komisji śledczej w tej sprawie. 

Są odpowiednie służby, które powinny to wyjaśnić. Jest prokuratura, są odpowiednie agencje i inspekcje oraz 

Krajowa Administracja Skarbowa. Trzeba najpierw wykorzystać te instytucje, które funkcjonują w zakresie kontroli i 

nadzoru, a dopiero jeżeli nie uda się pozyskać wszystkich informacji wtedy ewentualnie sięgnąć do komisji śledczej. 

Jestem za tym, żeby takie listy opublikować, choć wówczas sprowadzenie zboża z Ukrainy było legalne. Można 

jedynie zastanawiać się czy to było etyczne. Jeżeli można było takie zboża kupić, to wiele firm z tego skorzystało. 

Czy to znaczy, że będzie nadal utrzymany zakaz importu produktów z Ukrainy? 

Nie możemy sobie pozwolić na jego likwidację, bo naruszyło by stabilność polskiego rynku, choć zakaz nie jest zgodny 

z unijnym prawem i Komisja Europejska można nas za to ukarać. Unijny komisarz ds. handlu Valdis Dombrovskis 

przysłał pismo do Ministerstwa Rolnictwa w tej sprawie. Resort już odpowiedział. Poinformowaliśmy w nim o sytuacji 

na polskim rynku zbóż. 

Wydaje się, że trudno będzie przekonać Komisję do polskich racji. 

UE musi szczególnie potraktować import towarów z Ukrainy, musi wprowadzić regulacje, bo obecnie jest tak, że 

mamy otwarty rynek europejski i jest wolny napływ towarów, a nie ma wymogów jeżeli chodzi o jakość i standardy w 

obszarze produkcji. A te wymogi zwiększają koszty produkcji i przez to ukraińskie towary są bardziej konkurencyjne. 

A do tego jeżeli dołoży się skalę tej produkcji i wielkość areałów i dobrą jakość gleb, co sprawia, że są tam niższe 

koszty produkcji, to rolnictwo europejskie nie wytrzyma konkurencji. Już widać niezadowolenie rolników niemieckich 

czy austriackich, gdyż ukraiński eksport narusza także ich opłacalność produkcji. 

Czy unijny komisarz ds. rolnictwa Janusz Wojciechowski może pomóc w tej kwestii? 

Komisarz Wojciechowski nie decyduje w sprawie handlu, a co dotyczy rolnictwa, to pewien zakres decyzji w tym 

obszarze podejmowanych przez komisarza jest ograniczony, gdyż gros rygorów narzucił były wiceprzewodniczący KE 

odpowiedzialny m.in. za sprawy klimatyczne i środowiskowe Frans Timmermans. Współpraca z Wojciechowskim jest 

potrzebna, ale kadencja KE i Parlamentu Europejskiego dobiega końca. 
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Za 2-3 miesiące zakończy ona pracę, będą wybory, później będzie utworzony nowy Parlament i nowa Komisja, 

sprawy organizacyjne prawdopodobnie przedłużą się do końca roku i w tym czasie rozmowy z Unią będą raczej 

trudne. Jednakże polskie stanowisko musi być jednoznaczne. Chcemy powrotu do rozmów w ramach platformy, w 

której uczestniczy KE, Ukraina i kraje ościenne Ukrainy. Chcemy wymusić problemy regulacyjne, w tym ustanowienie 

licencji na eksport określonych towarów z Ukrainy. Wręcz trzeba powrócić do kontyngentów z Ukrainy, aby sterować 

nadwyżkami eksportowymi. Oczywiście rozwiązania w dużym stopniu będą zależały od tego, jak będzie funkcjonował 

szlak czarnomorski, bo tamtędy eksport ukraińskich towarów rolnych jest tańszy. Pewną szansą będzie objęcie przez 

Polskę przewodnictwa w UE od 1 stycznia 2025 r. 

Jakie jest obecnie najważniejsze zadania do rozwiązania w obszarze rolnictwa? 

W najbliższym czasie trzeba uporządkować funkcjonowanie ARiMR w zakresie systemu informatycznego, bo obecnie 

wszystko jest realizowane na zasadzie "wiązania sznurkiem". System musi być stabilny. Rok 2023 jest pierwszym 

rokiem funkcjonowania nowej reformy Wspólnej Polityki Rolnej i to wymaga uporządkowania m.in. ekoschematów. 

Obecnie jest zbyt dużo obciążenia administracyjnego, a na rolników nałożonych jest zbyt dużo wymogów. 

Jakie powinno być polskie rolnictwo? 

Cz.S.: Polskie rolnictwo jest bardzo różnorodne i przez wiele lat jeszcze takie będzie. Rolnictwo rynkowe, o większej 

skali produkcji wymaga stabilnych zasad rynkowych, wsparcia w zakresie ubezpieczenia, tańszych kredytów by mogło 

być konkurencyjne na rynku europejskim w zakresie jakości i standardów. Natomiast rolnictwo drobne wymaga 

wsparcia w zakresie dodatkowych dochodów np. w formie pracy poza rolnictwem. Część mniejszych gospodarstw 

potrzebuje wsparcia socjalnego. Na pewno będziemy działali na rzecz ściślejszego powiązania gospodarstw z 

przetwórstwem i z handlem w formie długofalowych umów. 

Warunkiem poprawy konkurencyjności powinien być dobry, ustawowo zabezpieczony system dzierżaw. Umowy 

dzierżawy powinny być długoterminowe, z jasno określonym czasem użytkowania ziemi, tak by rolnik, który poczynił 

jakieś inwestycje nie był zaskakiwany wypowiedzeniem umowy. 

Podoba się Panu budżet rolny na 2024 rok? 

Budżet jest napięty, rozmowy były trudne, ale utrzymaliśmy poziom wsparcia. Jest wiele niewiadomych np. jaka 

będzie skala potencjalnych zagrożeń - skala importu czy warunki pogodowe. Musimy jednak utrzymać takie wsparcie, 

które zagwarantuje opłacalność produkcji rolnej. 

 

Wiceministrowie otrzymali nominacje, czy wiadomo już jaki będzie ich zakres obowiązków? 

Jest to w trakcie ustalania, na razie odbywają się rozmowy z dyrektorami departamentów ministerstwa, inspekcjami 

rolnymi, agencjami. Po ich zakończeniu rozdzielimy zadania na poszczególnych członków kierownictwa resortu 

rolnictwa. 

Link do pełnego artykułu 

 

Zamknij > 
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Już ponad 300 statków przepłynęło ukraińskim korytarzem na Morzu Czarnym   
Farmer.pl | Autor : Grzegorz Tomczyk | 21.12.2023 | Fot. pixabay 

10 milionów ton zboża i innych ładunków przewiozło dotąd bezpiecznie 305 statków, 

jakie przepłynęły z Ukrainy przez Morze Czarne. 

Mimo zerwania porozumienia zbożowego przez Rosję w lipcu br., z ukraińskich portów 

wypłynęło i bezpiecznie przebyło Morze Czarne 305 statków. Znakomita większość z 

nich transportowała zboże i płody rolne - podaje ukraiński portal Latifundist. 

O sukcesie tzw. ukraińskiego korytarza zbożowego donosi również ambasador USA na 

Ukrainie Bridget Brink. „Ponad 10 milionów ton zboża i innego ładunku na 305 statkach 

bezpiecznie przeszło przez korytarz humanitarny nad Morzem Czarnym. Agresja Rosji 

nie może powstrzymać Ukrainy w dążeniu do wyżywienia świata” – napisała w serwisie społecznościowym X. 

Porozumienie zbożowe zawarte pod egidą ONZ a dotyczące ruchu handlowego na Morzu Czarnym przestało 

funkcjonować w lipcu br., a Rosja nie zgodziła się na jego przedłużenie. Ukraińcy już 10 sierpnia ogłosili utworzenie 

tymczasowych korytarzy dla statków handlowych udających się do portów Ukrainy i z nich wypływających. 

Bezpieczeństwa na szlaku strzeże ukraińska marynarka wojenna. Pierwszy statek handlowy przepłynął tymczasowym 

korytarzem do Odessy 16 sierpnia br. - przypomina Latifundist. 

 

Link do pełnego artykułu 

 

Zamknij > 
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Brazylia: rekordowe zbiory zbóż i rekordowe straty rolników  
Farmer.pl | Autor : Grzegorz Tomczyk | 20.12.2023 | Fot. shutterstock 

Tegoroczne zbiory zbóż w Brazylii przekroczyły wszelkie możliwości przechowywania i 

przetwarzania. W wyniku niedoborów logistycznych agrobiznes poniesie 

wielomiliardowe straty. 

Brazylijscy farmerzy muszą rozpoczynać kolejny sezon działalności już ze świadomością, 

że tracą pieniądze. To skutki z jednej strony nadzwyczaj obfitych zbiorów, a z drugiej 

braku powierzchni magazynowej i mocy przetwórczych w przemyśle - donosi brazylijski 

portal AgriBrasilis. 

O problemach agrobiznesu w rozmowie z portalem mówił dyrektor handlowy firmy 

Kepler Weber Bernardo Nogueira. Zwrócił on uwagę, że branża ma za sobą kolejny rok urodzaju. Poprzedni rok był 

dla farmerów wyjątkowy zarówno z powodu obfitych plonów, jak i wysokich cen zbytu płodów rolnych. W tym roku 

sytuacja na rynku nie jest już jednak tak sprzyjająca. 

Urodzaj bez magazynów 

Problem w tym, że rolnicy systematycznie zwiększali areał zasiewów, ale nie inwestowano w budowę magazynów i 

silosów, i nie zmieniły się też możliwości przetwórcze krajowego przemysłu rolno-spożywczego. Tegoroczne zbiory 

zbóż po trzecim kwartale zbliżają się do 320 milionów ton. I po raz pierwszy produkcja przekroczyła strategiczne 

możliwości kraju w zakresie magazynowania i przetwórstwa. 

Szacuje się, że brak magazynów spowodował w brazylijskim agrobiznesie straty w wysokości 30 miliardów reali, czyli 

około 6,3 mld dolarów amerykańskich. -Producent już rozpoczyna rok, wiedząc, że straci pieniądze z powodu 

nieefektywności – mówi Nogueira w cytowanym wywiadzie. Rolnicy dopiero teraz zaczynają rozumieć, że bez 

inwestycji w powierzchnie magazynową nie mają szans na zwiększanie dochodów. Tempo inwestycji nie nadąża 

jednak za rosnącymi potrzebami. 

Rolnik traci zamiast zyskać 

-Deficyty w zakresie magazynowania zboża to problem, który zagraża konkurencyjności kraju i bezpośrednio wpływa 

na bezpieczeństwo żywnościowe Brazylii. Brak miejsca do odpowiedniego przechowywania zboża wpływa na 

efektywność logistyki i rentowność producenta. Skoro rolnik nie ma miejsca do przechowywania, musi pozbywać się 

produkcji natychmiast po zbiorach, ponosząc wyższe koszty za wysyłkę i sprzedając ziarno po zaniżonej cenie – 

powiedział Nogueira. 

Potrzeby a koszty 

Dyrektor Kepler Weber wskazuje przy tym na raport Brazylijskiego Stowarzyszenia Przemysłu Maszyn i Urządzeń 

który wykazał, że zaspokojenie deficytu powierzchni magazynowych zboża w kraju wymagałoby inwestycji na 

poziomie 10 miliardów reali rocznie przez dziesięć kolejnych lat, a to astronomiczne wydatki w realiach kraju. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij >  
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Ruszyły konsultacje dotyczące dyrektywy azotanowej  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.12.2023 | Fot. pixabay 

Komisja Europejska rozpoczęła 1 grudnia 2023 r. konsultacje publiczne w zakresie 

oceny dyrektywy Rady z 12 grudnia 1991 r. dotyczącej ochrony wód przed 

zanieczyszczeniami powodowanymi przez azotany pochodzenia rolniczego tzw. 

dyrektywy azotanowej. 

W trakcie oceny przeanalizowane zostaną cele dyrektywy azotanowej w kontekście 

współczesnych wyzwań związanych z rolnictwem, bezpieczeństwem żywnościowym 

oraz zmieniającymi się warunkami środowiskowymi i klimatycznymi. 

Przedmiotowa ocena dotyczyć będzie ponadto kwestii, czy w kontekście zmieniających 

się warunków klimatycznych i środowiskowych dyrektywa azotanowa pomaga rolnikom dostosować się do tych 

warunków i zwiększyć odporność ich gospodarstw. Jednocześnie zostanie przeprowadzona ocena dyrektywy 

azotanowej pod względem wsparcia recykling składników odżywczych z różnych źródeł, w tym z przetworzonych 

nawozów naturalnych. 

Jednym z celów przeprowadzonej oceny będzie również zbadanie możliwości wprowadzenia uproszczeń oraz 

zmniejszenia obciążeń i kosztów związanych z wdrażaniem dyrektywy azotanowej przy jednoczesny zwiększaniu 

spójności z innymi przepisami, mając na względzie postęp w praktykach i technologiach rolniczych. 

Konsultacje publiczne w zakresie oceny dyrektywy azotanowej potrwają do 8 marca 2024 r. - Do udziału w 

konsultacjach serdecznie zachęcamy wszystkich rolników – czytamy w komunikacie ministerstwa rolnictwa. 

Zamknij > 
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Polsko-ukraińskie rozmowy ministrów. Konieczność unormowania wymiany handlowej 
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.12.2023 |  

- Mamy pełną świadomość konieczności unormowania wymiany handlowej pomiędzy 

Unią Europejską a Ukrainą. Polska, wchodząc do UE, musiała spełnić nie tylko szereg 

warunków, ale też miała ustanowione okresy przejściowe. To będzie również czekało 

Ukrainę - zapowiada minister rolnictwa, Czesław Siekierski. 

Dziś, w formule on-line, odbyły się rozmowy ministra rolnictwa Czesława Siekierskiego z 

ministrem rolnictwa Ukrainy Mykołą Solskim. Było to pierwsze spotkanie nowego szefa 

MRiRW z jego ukraińskim odpowiednikiem. 

 

 W odpowiedzi na propozycję ukraińskiego ministra odbycia dłuższych rozmów dwustronnych, polski minister 

zaproponował wcześniejsze spotkanie ekspertów z obu stron. Minister Czesław Siekierski zwrócił uwagę, że ze strony 

polskiej granica jest jednocześnie granicą Unii Europejskiej. Podkreślił przy tym, że w związku z otwarciem negocjacji 

UE z Ukrainą nastąpi szereg dyskusji w poszczególnych obszarach negocjacyjnych. – Rozmowy techniczne 

przygotowałyby nasze spotkanie, które mogłoby się odbyć na granicy – powiedział minister Czesław Siekierski. 

Minister Mykoła Solski przystał na propozycję zorganizowania rozmów technicznych i dodał, że strona ukraińska jest 

do nich w każdej chwili gotowa. – Mamy pełną świadomość konieczności unormowania wymiany handlowej 

pomiędzy Unią Europejską a Ukrainą. Polska, wchodząc do UE, musiała spełnić nie tylko szereg warunków, ale też 

miała ustanowione okresy przejściowe. To będzie również czekało Ukrainę – zwrócił uwagę polski minister. Minister 

Czesław Siekierski podkreślił jednocześnie możliwości współpracy w zakresie przetwórstwa rolno-spożywczego. 

 Szef polskiego resortu rolnictwa wyraził nadzieję, że jeszcze w tym roku lub na samym początku roku przyszłego 

powinna zostać ustalona wspólna informacja na temat zagadnień, które będą treścią rozmów technicznych 

prowadzonych przez ekspertów obu stron. – Podstawą wszystkich relacji jest rozmowa, dialog w znajdowaniu 

rozwiązań sprzyjających współpracy gospodarczej, która jest istotna i dla was i dla nas, i jest podstawową wartością 

Unii Europejskiej – dodał minister Czesław Siekierski. - Rozmowy przebiegały w miłej i konstruktywnej atmosferze, a 

na koniec ministrowie wymienili się świątecznymi życzeniami – informuje MRiRW. 

Zamknij > 
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Ukraińcy szykują się do ekspansji na unijnym rynku wieprzowiny. Na celowniku głównie 

Polska 
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.12.2023 |  

- Ukraińska hodowla zwierząt ma potencjał wzrostu o 80-120% w ciągu 1,5-2 lat po 

otwarciu rynków zagranicznych i rozpoczęciu eksportu – uważa prezes zarządu KSG 

Agro, Serhii Kasyanov. 

Według niego rynek wieprzowiny w żywej wadze może  w ciągu 2 lat wzrosnąć z 5 mln 

sztuk do 8-9 mln sztuk. - Obecnie wiele krajów Europy Wschodniej nie produkuje 

wystarczającej ilości wieprzowiny na swoje potrzeby i jest importerem netto tego rodzaju 

mięsa. Na przykład Rumunia i Bułgaria zaspokajają jedynie  25–30% zapotrzebowania 

swojej populacji na wieprzowinę przy pomocy własnych mocy. Z raportu wynika, że 

Polska jest jednym z głównych importerów  wieprzowiny (1,7 miliarda dolarów rocznie) – czytamy w publikacji 

portali latifundist.com. 

- Ukraina ma zarówno potencjał eksportowy, jak i technologie i specjalistów, których  nie mają na przykład Bułgaria i 

Rumunia. I moglibyśmy wspólnie budować zakłady produkujące wieprzowinę, tworzyć wspólne przedsiębiorstwa, to 

świetna perspektywa dla ukraińskich hodowców trzody chlewnej –  uważa Kasjanow. 

Z kolei KSG Agro planuje w 2024 roku dostarczyć  na rynek Ukrainy ok. 240 tys. prosiąt wyłącznie w ramach umów 

długoterminowych, co  będzie stanowić ok. 8% całego rynku. Według Serhija Kasjanowa KSG Agro planuje  

odtworzenie inwentarza żywego na terenach przygranicznych, utraconego przez gospodarstwa rolne  w wyniku 

wojny i okupacji. 

- Aktywnie współpracujemy z administracją wojskową frontowych obwodów dniepropietrowskiego, chersońskiego i 

mikołajowskiego, aby ożywić i  rozwinąć tutaj przemysł hodowlany. Tak, zgodnie z zasadą „sieciocentryczności” 

dywersyfikujemy  ryzyko w okresie wojny, ponieważ nie mamy jednego miejsca hodowli zwierząt, ale kilka i to w 

różnych lokalizacjach. W rezultacie staramy się w jak największym stopniu zaspokoić tradycyjnie wysoki popyt na 

wieprzowinę wśród Ukraińców, zapewniając nieprzerwane dostawy produktów mięsnych do sieci handlowych i  

jednostek wojskowych – dodał Kasjanow. Dodajmy, że w listopadzie import wieprzowiny na Ukrainę spadł 

trzykrotnie. 

Zamknij > 
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Posiadacze niedużych działek rolnych będą mieć problem z przekształceniem ich na cele 

mieszkaniowe      
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.12.2023 | Fot. pixabay 

- Właściciele działek rolnych nie mogą ich przekształcić na cele mieszkaniowe. To 

wskutek zmiany ustawy o ochronie gruntów rolnych i leśnych, której znowelizowane 

przepisy weszły w życie 24 września wraz z reformą planowania przestrzennego – 

informuje Rzeczpospolita. 

- Jedną z grup, o której głośno się nie mówiło, ale w wyniku reformy planowania można 

powiedzieć, że są pierwszymi „pokrzywdzonymi”, są właściciele niedużych 

nieruchomości rolnych klas I–III położonych na obszarach w miarę zurbanizowanych – 

czytamy w Rzeczpospolitej. Obowiązująca do 24 września norma art. 7 ust. 2a ustawy o 

ochronie gruntów rolnych i leśnych pozwalała im przekształcać na cele mieszkaniowe działki do powierzchni 0,5 ha 

położone już w pobliżu innych zabudowań. 

- Po 24 września, zgodnie ze zmienionym art. 7 ust. 2a, przeznaczenie na cele nierolnicze i nieleśne gruntów rolnych 

stanowiących użytki rolne klas I–III nie wymaga uzyskania zgody ministra właściwego do spraw rozwoju wsi, jeżeli są 

położone na obszarze uzupełnienia zabudowy. Najważniejszy jest zapis „położonych na obszarze uzupełnienia 

zabudowy”, który to obszar może być wyznaczony tylko w planach ogólnych – wyjaśnia  „Rzepa”. 

- Obecnie zatem przekształcenie gruntu najwyższej jakości znajdującego się tuż przy terenach zurbanizowanych jest 

uzależnione od obowiązywania planu ogólnego, ewentualnie od uzyskania zgody ministra. Uchwalenie planów 

ogólnych szybko nie nastąpi, ponieważ gminy mają na to czas do końca 2025 r. Po nowelizacji „pokrzywdzonymi” są 

też osoby, które dla posiadanych działek rolnych klasy I–III uzyskały warunki zabudowy, ale przed 24 września nie 

zainicjowały wyłączenia gruntu z produkcji rolnej – czytamy w rp.pl. 

Jak podaje Rzeczpospolita, zmiana przepisu nie ma natomiast znaczenia dla branży deweloperskiej. Przepis, o którym 

mowa, miał zastosowanie głównie do mniejszych inwestycji, a w inwestycjach deweloperskich zdarzało się to 

okazjonalnie. 

 

 

Zamknij > 
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NIK zbadał wprowadzanie do obrotu nawozów i środków wspomagających uprawę roślin   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 24.12.2023 |  

Postępowania ws. pozwoleń na wprowadzenie nawozów na rynek prowadzono bardzo 

przewlekle. Często nie zlecano badania poziomu zanieczyszczeń w nawozach i środkach 

wspomagających uprawę roślin. Tymczasem dochodziło do wprowadzenia na rynek 

produktów z zawartością metali toksycznych lub jaj pasożytów groźnych dla człowieka. 

W ostatnich latach obok nawozów mineralnych coraz częściej rolnictwo sięga po nawozy 

mineralno-organiczne, organiczne, a także środki wspomagające uprawę roślin (dalej: 

śwur), w tym środki poprawiające właściwości gleby, wzbogacające ją o substancje 

humusowe. Część tych produktów produkowana jest z komunalnych osadów 

ściekowych. Tych ostatnich z roku na rok przybywa (w 2011 r. – 526,7 tys. ton suchej masy, w 2020 r. – 568,9 tys. 

ton), m.in. za sprawą dynamicznego rozwoju sieci kanalizacyjnych. 

Ustawa z dn. 14 grudnia 2012 r. o odpadach nakłada na rolnicze stosowanie tych odpadów wiele ograniczeń. Jednak 

nie mają one zastosowania, gdy z osadów tych wytwarza się nawozy organiczne bądź śwur i wprowadza je na rynek 

na podstawie bezterminowego zezwolenia ministra właściwego ds. rolnictwa. Nie ma np. obowiązku 

przeprowadzania badań gleby przed wykorzystaniem takich nawozów do nawożenia. 

Zalegające w osadach ściekowych jaja pasożytów niebezpiecznych dla człowieka (np. glisty ludzkiej czy włosogłówki) 

lub bakterie (np. Salmonella) mogą trafić do nawozów lub środków wspomagających uprawę roślin, gdy podczas jego 

wytwarzania proces higienizacji będzie zbyt krótki. To samo dotyczy zanieczyszczeń przemysłowych w ściekach – do 

osadów i nawozów z nich wytworzonych mogą trafiać toksyczne metale (kadm, nikiel, ołów, rtęć i in.). Zagrażają one 

bezpośrednio uprawom i ludziom spożywającym nawożone produkty. 

W Polsce nadzór nad wprowadzaniem nawozów na rynek, ich przechowywaniem i stosowaniem sprawują: 

Państwowa Inspekcja Ochrony Roślin i Nasiennictwa (PIORiN – wprowadzanie do obrotu) i Inspekcja Ochrony 

Środowiska (IOŚ – przechowywanie i stosowanie). PIORiN aż do końca 2022 r. nie otrzymał żadnych środków 

budżetowych na realizację zadań. 

PIORiN ma kontrolować, czy wprowadzane do obrotu nawozy i śwur spełniają wymagania jakościowe (m.in. 

zawartość substancji pokarmowych dla roślin, takich jak azot, fosfor, potas) i normy w zakresie dopuszczalnych 

poziomów zanieczyszczeń (np. toksyczne metale czy – przy produktach organicznych – np. żywe jaja pasożytów czy 

bakterie Salmonella). 

Nadzór nad Głównym Inspektorem Ochrony Roślin i Nasiennictwa pełni Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Minister 

wykonuje również zadania dotyczące kontrolowanego obszaru, w szczególności, w drodze decyzji, wydaje (a także 

cofa) pozwolenia na wprowadzenie do obrotu nawozów albo śwur oraz prowadzi wykazy nawozów i śwur, które 

mogą być wprowadzone do obrotu na podstawie wydanych pozwoleń. 

 Postępowania administracyjne w sprawie wydania i cofnięcia pozwoleń na wprowadzenie do obrotu nawozów i 

śwur Minister Rolnictwa prowadził prawidłowo i rzetelnie (pod względem merytorycznym), ale za to przewlekle, a 

także z naruszeniem zasady równego traktowania wnioskodawców z powodu braków kadrowych. Już na etapie 

organizacji systemu nadzoru nad tą sferą Minister przeprowadził analizę ryzyka, która wskazywała na zbyt małą 

liczbę pracowników w stosunku do liczby wykonywanych zadań. Skutek bezpośredni to opóźnienia w terminowym 

wydawaniu decyzji, zaś pośredni – potencjalne straty finansowe wnioskodawców z powodu braku możliwości 

sprzedaży produktów i postępowania odszkodowawcze o utracone korzyści. Kontrola NIK wykazała, że te zagrożenia 

w dużej mierze się zmaterializowały. 

W okresie objętym kontrolą (II poł. 2020–31 grudnia 2022 r.) do Ministerstwa wpłynęło 526 wniosków ws. 

pozwolenia (148 dot. wprowadzenia do obrotu nawozów, 378 – śwur). Spośród nich rozpatrzono 495 wniosków, z 

czego pozytywnie załatwiono 479. Wszystkie zbadane przez NIK wnioski zostały rzetelnie zweryfikowane pod kątem 

spełniania warunków zawartych w ustawie i przepisach wprowadzających. 

Czas rozpatrywania wniosków wynosił od 15 do 649 dni, z czego aż 75% wniosków rozpatrzono w terminie 

przekraczającym dopuszczalny wg Kpa termin dwóch miesięcy od daty złożenia, a tylko w jednym wypadku 

wnioskodawcę powiadomiono o dłuższym czasie załatwiania sprawy. Ministerstwo naruszało też zasadę równego 

traktowania podmiotów, ponieważ nie rozpatrywano wg kolejności ich wpływu. Jednak w aktach prowadzonych 

spraw nie znajdowała się dokumentacja wskazująca na konieczność przedłużenia prowadzonych postępowań. 
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W okresie objętym kontrolą cofnięto pozwolenia dotyczące dziewięciu produktów wytworzonych z komunalnych 

osadów ściekowych, z czego w czterech wypadkach z powodu zagrożenia dla zdrowia ludzi (żywe jaja pasożytów 

jelitowych w trzech, nadmierny poziom niklu w jednym). Wszystkie te postępowania organ prowadził przewlekle (od 

101 do 570 dni – wobec dopuszczalnych 2 miesięcy), nie zawiadomił również stron o przyczynach niezałatwienia 

sprawy w terminie i nie wyznaczył nowego terminu. 

Organy PIORiN nie zawsze prawidłowo i rzetelnie sprawowały nadzór nad wprowadzaniem na rynek nawozów i śwur. 

W sześciu na dziewięć skontrolowanych WIORIN-ów (inspektoratów wojewódzkich), wbrew odpowiednim 

przepisom, nie zlecano rutynowych badań zanieczyszczeń w nawozach i w śwur, szczególnie wyprodukowanych z 

osadów ściekowych, ograniczając się na ogół do zlecenia badań parametrów jakościowych. Zaś przyjęta procedura 

poboru próbek nie gwarantowała miarodajnej oceny parametrów biologicznych. Okręgowe stacje chemiczno-

rolnicze nie były w pełni przygotowane do analizy wszystkich parametrów jakościowych i zanieczyszczeń. 

Badania zlecane przez WIORiN-y trwały nawet 151 dni, co nie gwarantowało wycofania z rynku produktów 

niespełniających wymagań. W trakcie kontroli NIK GIORiN zalecił przeprowadzenie tych badań w czasie maksimum 

20 dni roboczych. 

NIK docenia jednak, że w latach 2020–2022 PIORiN zrealizowała, mimo braku wsparcia finansowego, 387 kontroli 

dotyczących nadzoru nad wprowadzeniem do obrotu nawozów i śwur w 192 podmiotach. Kontrolami objęto 202 

nawozy i 262 śwur. W wyniku tych kontroli stwierdzono w sumie 114 naruszeń przepisów. 

WIORiN-y nie upubliczniały danych o wydanych decyzjach administracyjnych, ponieważ przepisy nie nakładały 

takiego obowiązku. W ocenie NIK zasadna jest zmiana przepisów w kierunku upubliczniania takich informacji, co z 

jednej strony spełni dodatkową funkcję prewencyjną wobec podmiotów wprowadzających produkty niespełniające 

wymagań na rynek, z drugiej będzie pełniło istotną funkcję informacyjną dla kupujących. 

Wskutek błędnej interpretacji przepisów w trzech WIORiN-ach naliczono podmiotom zawyżone opłaty za 

przeprowadzenie czynności kontrolnych i przeprowadzenie badań laboratoryjnych nawozów i śwur. Łączna kwota 

nadpłat to 2700 zł. 

Minister nie zareagował na wniosek Głównego Inspektora o zapewnienie odpowiedniego zaplecza laboratoryjnego. 

Zatem system nadzoru nad wprowadzaniem do obrotu nawozów i śwur oraz procedura wykrywania w nich 

zanieczyszczeń nie działały w pełni poprawnie. 

Minister analizował też wpływ gwałtownego wzrostu cen nawozów na możliwość pojawienia się na rynku nawozów 

niepełnowartościowych bądź wprowadzanych nielegalnie, a także na wzrost kosztów produkcji rolniczej – i w razie 

podejrzenia, że nawozy lub śwur nie spełniają wymogów, zlecał kontrolę produktów i ich eliminację z rynku. 

Z kolei w przeprowadzanej przez Głównego Inspektora ORiN analizie ryzyka nie uwzględniano wpływu gwałtownego 

wzrostu cen nawozów w latach 2021–2022 na rynek nawozów i ewentualną szarą strefę. Jednak według wytycznych 

do planów pracy na 2022 r. WIORiN-y miały kontrolować podmioty, u których podejrzewa się wprowadzanie do 

obrotu lub udostępnianie nawozów, śwur lub produktów nawozowych niezgodnie z przepisami. Sam GIORiN nie 

odnotował, by wzrost cen nawozów mineralnych spowodował spadku jakości tych nawozów lub przyrostu 

nieprawidłowości. 

Minister prowadził wykazy nawozów i śwur w formie elektronicznej i umieszczał je na stronach internetowych 

resortu. W 14% zbadanych przez NIK przypadków znajdowały się tam nierzetelne dane. Najwyższa Izba Kontroli 

stwierdziła też, że nawozy i śwur wytwarzane z komunalnych osadów ściekowych mogą stwarzać zagrożenie dla 

zdrowia człowieka i środowiska ze względu na obecność w nich zanieczyszczeń biologicznych oraz toksycznie 

oddziałujących metali. 

Dlatego niezbędne jest dokonanie pilnych zmian legislacyjnych w obszarze nadzoru nad takimi produktami. W 

obecnym stanie prawnym można lekko zmodyfikować produkt (np. przez nieznaczną zmianę technologii 

wytwarzania), opcjonalnie nadać mu nową nazwę i uzyskać nowe pozwolenie na wprowadzenie do obrotu – pomimo 

uprzedniego cofnięcia uprawnień w tym zakresie przez Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi i pomimo braku gwarancji, 

że pierwotna szkodliwość produktu została wyeliminowana. Tym bardziej że wytwórcom komunalnych osadów 

ściekowych bardziej opłaca się wprowadzanie ich na rynek jako nawozu lub śwur niż ponoszenie znacznych kosztów 

zagospodarowywania osadów jako odpadów. Ministerstwo w toku kontroli również dostrzegło problem 
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nieuczciwych praktyk stosowanych przez producentów ww. produktów i rozpoczęło w 2022 r. prace nad zmianą 

przepisów, która ma ukrócić taki proceder. Zdaniem NIK wskazane też byłoby wprowadzenie okresu karencji dla 

przedsiębiorców ubiegających się o nowy wniosek, jeśli poprzednio ich produkty nie spełniały wymagań. 

Organy PIORiN rzetelnie współpracowały z innymi organami kontrolnymi i organami celnymi, jak Inspekcja Jakości 

Handlowej Artykułów Rolno-Spożywczej, od której PIORiN przejęła zadania w połowie 2020 r., WIOŚ, Policja czy 

Krajowa Administracja Skarbowa. Współpraca ta miała co do zasady doraźny charakter, tylko niekiedy została 

sformalizowana na szczeblu krajowym bądź wojewódzkim. NIK jest zdania, że współpracę z organami Inspekcji 

Ochrony Środowiska należy stanowczo sformalizować, zwłaszcza w obszarze wprowadzania do obrotu nawozów 

bądź śwur wytworzonych z komunalnych osadów ściekowych i w przypadku, kiedy ich producent – w trakcie kontroli 

WIORiN – oświadcza, że nawóz bądź śwur nie jest jeszcze produktem gotowym do wprowadzenia na rynek, a 

WIORiN nie ma możliwości weryfikacji takiego oświadczenia. 

 

Zamknij > 
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Rolnicy schodzą z barykad na granicy ukraińskiej. Udobruchał ich nowy minister i 

Kołodziejczak   
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 24.12.2023 |  

Minister rolnictwa i rozwoju wsi Czesław Siekierski rozmawiał wczoraj z rolnikami 

protestującymi na przejściu granicznym w Medyce. Ministrowi towarzyszył sekretarz 

stanu Michał Kołodziejczak. W wyniku tych rozmów rolnicy, którzy rozpoczęli blokadę 

przejścia w Medyce 23 listopada br. zdecydowali się na zawieszenie protestu od jutra, 

tj. od 24 grudnia br., od godziny 8.00 rano. 

Minister rolnictwa Czesław Siekierski zapewnił rolników, że postulaty rolników zostaną 

spełnione, ale zaznaczył, że wymaga to czasu. Odnosząc się do postulatu dotyczącego 

obniżenia podatku rolnego minister Siekierski podkreślił, że są już przygotowywane 

procedury ustawowe, które dadzą szansę aby samorządy, wójtowie mogli zwalniać rolników z podwyżki podatku 

rolnego w przyszłym roku, a w roku następnym zostaną im zwrócone należne pieniądze. Minister zauważył, że chodzi 

tu o kwotę ok. 350 mln zł. 

- Rozmawialiśmy o realizacji postulatów z ministrem finansów, w obecności premiera Donalda Tuska, i jest 

akceptacja, jeśli chodzi o dopłaty do kukurydzy. W tej sprawie został już skierowany do KE wniosek o akceptację – 

informował szef resortu rolnictwa i dodał, że na dopłaty do kukurydzy są zarezerwowane pieniądze. Sekretarz stanu 

Michał Kołodziejczak powiedział, że jest to kwota 1,15 mld zł. 

Rozmowy z rolnikami dotyczyły również dopłat do kredytów płynnościowych. Minister Siekierski poinformował, że 

środki przewidziane na ten cel w ustawie budżetowej pozwolą na realizację akcji kredytowej w wysokości 2,5 mld zł.  

- Jeśli będzie potrzeba zwiększenia tej kwoty, to jesteśmy otwarci na ten temat – zapewnił szef resortu rolnictwa. 

 

Zamknij > 
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22.12.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: stawki pozostają 

stabilnie niskie      
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 22.12.2023 | Fot. AdobeStock 

Zgodnie z przewidywaniami, ceny skupu zbóż nie zmieniły się w czasie ostatnich dni. 

Proponowane stawki przez podmioty skupujące pozostają niesatysfakcjonujące dla 

producentów zbóż. 

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 22.12.2023 

r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu CenyRolnicze.pl 

przedstawiają się następująco:  

 

 

Ceny podane w PLN, w nawiasie podano ceny średnie w konkretnym dniu. 

Podane ceny netto zarówno loco magazyn skupującego, jak też loco magazyn sprzedającego min. 24 t. 

Podana cena kukurydzy dotyczy suchego ziarna. 

 Zamknij > 
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Kwitnie unijny import towarów rolnych z Ukrainy. Wzrost o 11%  
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 23.12.2023 |  

Unia Europejska zwiększyła import produktów rolnych z Ukrainy w okresie od stycznia 

do września br. o 11% w porównaniu do 2022 r. i pozostaje na trzeciej pozycji wśród 

największych dostawców produktów rolnych do UE. 

- Takie dane są zawarte w raporcie Komisji Europejskiej na temat handlu produktami 

rolnymi w UE - pisze „Ukrinform”. - Import z Ukrainy wykazał największy wzrost w 

okresie od stycznia do września w porównaniu do 2022 roku (+ 891 mln euro , czyli 

+11%), głównie ze względu na wyższy import zbóż. Jednocześnie import do UE z 

Ukrainy od czerwca utrzymuje się poniżej poziomu z 2022 r., a we wrześniu tego roku 

prawie powrócił do poziomu z 2021 r. – czytamy w raporcie. 

Wielkość ukraińskiego eksportu produktów rolnych do UE w okresie od stycznia do września 2023 r. sięgnęła 8 

miliardów 750 milionów euro. Wśród największych eksporterów produktów rolnych do UE nasz sąsiad zza Buga 

ustępuje jedynie Brazylii i Wielkiej Brytanii. 

W tym samym okresie Ukraina sprowadziła z UE produkty rolne na kwotę 2 mld 505 mln euro, czyli o 19% więcej niż 

w tym samym okresie w 2022 roku. Wśród najważniejszych kierunków europejskiego eksportu produktów rolnych 

Ukraina zajmuje 14. pozycję (1% całkowitego wolumenu unijnego eksportu produktów rolnych). 

Zamknij > 
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Wielu rolników jest gotowych kontynuować praktyki związane z wapnowaniem   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |23.12.2023 | Fot. pixabay 

Rada Powiatowa Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Kaliszu zwróciła się do struktur 

wojewódzkich z wnioskiem o przedłużenie programu wapnowania gleb. 

- Dotychczasowe działania podejmowane w ramach programu wapnowania gleb 

przyniosły znaczne korzyści dla naszych rolników i środowiska. Poprawa pH gleby, 

zwiększenie dostępności składników pokarmowych dla roślin oraz poprawa struktury 

gleby to elementy, które bezpośrednio wpływają na efektywność produkcji rolnej. 

Ponadto, korzystny wpływ programu na środowisko poprzez redukcję kwasowości 

gleb, lepsze wykorzystanie nawozów oraz optymalizację ilości zużywanej wody 

zasługuje na szczególne uznanie. Wielu rolników jest gotowych kontynuować praktyki związane z wapnowaniem, ale 

trwałość i stabilność programu stanowią kluczowe elementy w motywowaniu ich do długofalowej współpracy. Dalsze 

wsparcie dla tego programu przyczyni się nie tylko do poprawy warunków produkcji rolnej, ale także do osiągnięcia 

długofalowych korzyści dla środowiska naturalnego – czytamy w komunikacie Wielkopolskiej Izby Rolniczej. 

 

Zamknij >  
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Europa budzi się z letargu? Grupa eurodeputowanych oczekuje zmian w umowie 

handlowej z Ukrainą  
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |23.12.2023 |  

Bert-Jan Ruissen (SGP) i 21 innych członków Parlamentu Europejskiego przesłali w tym 

tygodniu pilne pismo do Komisji Europejskiej w sprawie importu produktów z Ukrainy. 

Powodują one zakłócenia na rynku. 

- Między innymi holenderski sektor drobiarski już cierpi z powodu znacznej i nierównej 

konkurencji ze względu na import kurczaków i jaj z Ukrainy. To samo dotyczy polskich 

rolników, którzy wcześniej blokowali granicę z Ukrainą – czytamy w publikacji portalu Pig 

Business. 

- Wspieramy naród ukraiński i wszelkie środki, które pomogą mu uporać się ze skutkami 

rosyjskiej agresji – napisali eurodeputowani. Głosy zaniepokojenia pochodzą z 13 krajów UE i reprezentują cztery 

grupy parlamentarne, które razem stanowią większość. - Uważamy za nieakceptowalne, aby niektóre sektory w 

pełni poniosły ciężar tych okoliczności, biorąc pod uwagę bezprecedensowy wzrost importu produktów rolnych z 

Ukrainy – piszą eurodeputowani. 

Parlamentarzyści nie chcą blokować importu z dotkniętej wojną Ukrainy, ale chcą ograniczyć dostawy towarów na 

rynek wewnętrzny. Po osiągnięciu określonej ilości dostarczonych towarów, reszta powinna trafić do krajów spoza 

UE. 

Apel do wiceprzewodniczącego Komisji Europejskiej Valdisa Dombrovkisa polega na uwzględnieniu bieżących 

kłopotów przy przeglądzie umów handlowych z Ukrainą. - W ten sposób jednocześnie pomagamy Ukrainie i 

sektorom rolnictwa w naszych krajach – powiedział eurodeputowany Bert-Jan Ruissen z paktu stabilności i 

wzrostu. - Jesteśmy oczywiście otwarci na alternatywne rozwiązania, pod warunkiem, że efekt będzie taki sam – 

zaznaczył. 
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